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 Ezen beszámoló során az első féléves élményekre, eseményekre, elintéznivalókra már 
nem térnénk vissza, aki még nem olvasta volna, a www.kando.hu oldalon, az Erasmus menüpont, 
élménybeszámolók alatt ezt megteheti. Az esetleges friss pályázatnyertes hallgatóknak ezt meleg 
szívvel tudjuk ajánlani, hiszen idegen országról lévén szó rengeteg meglepetés éri az ember 
fiát/lányát, nem árt, ha minél jobban felkészül az ember, saját tapasztalatból tudjuk, mennyi 
idegeskedéssel jár egy ilyen kaland a kezdetekben.  
 
Az első félévhez, illetve a szálláskereséshez csak még annyi tanácsot szeretnénk elmondani (saját 
tudatlanságunkból tanulva), hogy ha valaki nem kap kollégiumi szobát, esetleg nem is szeretne 
ott lakni, és albérletet keres, akkor felhívnám a figyelmét a Miete és az Untermiete szó közti 
különbségre!  A szótárban mindkét szó albérletet jelent, de a gyakorlatba az a különbség, hogy az 
utóbbihoz kapsz bútort is, az előbbi viszont üres lakást takar. Nem árt tudni, ha a hirdetéseket 
bújja az ember! :)  
 
Ezek után akkor elkezdenénk a második félév eseményeinek a bemutatását. A hivatalos papírok 
teljes mértékben megegyeznek az első félévben is szükséges dokumentumokkal. Tehát 
tanulmányi szerződés, 150 euro befizetése, és annak igazolása az Internationales Büro felé… stb. 
(lásd első féléves beszámoló), illetve ekkor még kérni kellett egy hivatalos igazolást a Kopp 
professzortól a Kandó felé, hogy a FH-Hannover, pontosabban a prof fogadni tud minket a 
következő félévben is. Ez tényleg csak formalitás, ugyanis mindenki biztos lehet benne, hogy ha 
kint akar maradni a második félévre is, akkor nem Dr. Hartmut Koppon fog megbukni. Sokkal 
inkább bukhat az anyagiakon. Nekünk nagy szerencsénk volt, ugyanis a Dudás tanárnő itthon el 
tudta intézni, hogy a második félévre (pontosabban 4 hónapra, amivel kijött a kooperatív képzés 
10 hónapja) is megkapjuk az első félévben folyósított összeget. Ez a mi esetünkben 260 
euro/hó/fő volt. Ez az összeg Hannoverben kb. a havi kiadásaink felét fedezte, de hozzá kell 
tenni, hogy mi nem azok az otthonülő típusok voltunk, heti pár alkalommal mindig beültünk egy 
kocsmába, vagy találkát szerveztünk a többiekkel, és azt el kell mondani, hogy bárminemű 
szórakozás az itthoni árak többszöröse Németországban. A hivatalos dolgok elintézésében az volt 
talán a legnagyobb különbség, hogy itt már teljes mértékben magunknak kellett mindenről 
gondoskodni. Az első félévben összegyűlt az egész Erasmusos banda és elvittek minket a bankba, 
kitöltöttük közösen a csekket, hoztak mindenkinek Anmeldebestätigung-ot (tartózkodási 
engedély, bár ezzel nem kellett már foglalkozni, automatikusan meghosszabbodik, ha valaki 
tovább marad)… stb., ez most már nem így volt, de véleményem szerint ez így is helyes, muszáj 
önállóságot tanulni ennyi idősen az embernek, még ha sziszifuszi munka is, különösen külföldön.   
 

 

http://www.kando.hu/
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„Harmadik otthonunk”: Fachhochschule Hannover 

 
A társaság nagy része, mondhatni természetesen, kicserélődött. Talán öt vagy hat, hozzánk közel 
álló ember maradt a második félévre. A többiek sajnos hazamentek, voltak is nagyon szomorú 
pillanatok, hiszen azért itt nem egy Budapest-Szeged távolságról van szó, nem valószínű, hogy 
valamennyiükkel találkozunk még az életben. Új arcok persze jöttek szép számmal, de velük nem 
sikerült igazán szoros kapcsolatot létesítenünk, részben a mi sűrűsödő elfoglaltságaink 
(határidők, diplomamunka), részben pedig az ő nyelvi akadályaik miatt (nagy részük szinte egy 
mukkot sem tudott németül, de sokuk angolul sem).  

 
 
Programok terén a második félévben sem volt hiány. Ezek közül a legnagyobb és egyben 
leglátványosabb a CeBIT, Európa legnagyobb elektronikai kiállítása volt. Ez tudomásom szerint 
minden évben megrendezik, nagyon ajánljuk mindenkinek, a belépő elég borsos, de bártan lehet 
ismét csak Kopp professzorhoz fordulni ingyen belépőért, van neki szép számmal minden évben, 
mi is kaptunk. A kiállítás hihetetlen nagy, egy nap alatt nagyvonalakban is lehetetlen bejárni, 
nekünk sem sikerült, a többi napon pedig sem időnk, sem belépőnk nem volt, visszaélni meg nem 
akartunk a prof jóindulatával sem. A bemutatott dolgokról annyit, hogy minden megtalálható ott, 
érdemes Interneten előre tájékozódni, mert a hétköznapi cikkektől kezdve a sci-fi filmekbe is 
beillő fejlesztésekig minden megtalálható. Tényleg minden.  
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A másik remek rendezvénysorozat pedig (világítástechnikusok révén) a fény hete volt, itt 
előadásokat és konkrét világítástechnikai megoldásokat láthattunk egy héten keresztül, pl. 
megnéztük a 2006 évi világbajnokságra készült AWD Arénát részletesen, belülről, nagy 
fociimádók révén ez is nagy élmény volt. De jó volt egy teremben ülni az egész LiTG-vel 
(Lichttechnische Gesellschaft) is, akiknek a számítási módszereiről az iskolában sokat tanultunk, 
és akik sokat tesznek a szakma fejlődéséhez. 
  
 
„Végső konklúzió” 
 
Összegezve, immár itthonról azt kell, hogy mondjuk, hogy mindenkinek ajánljuk, ha van kedve 
egy ilyen kalandhoz, vágjatok bele bátran, higgyétek el, nagyon megéri. Ezen kívül még azt 
tanácsoljuk, hogy lógjatok a Kopp professzor minden szaván, tanácsán, én (Fecó) most látom 
igazán, mennyire tudja, mivel kell foglalkozni, mi a jó a hallgatónak. Én most vagyok 
munkakeresés után, és ha prof nem azt a feladatokat adta volna, amit adott, a mai napig nem 
találtam volna a szakmába szorosan beillő állást. Egy lámpatestfejlesztéssel foglalkozó cégnél 
kell bevezetnem LED-es megoldásokat, ami ugye a jövő fényforrása, és itthon bizony még 
nagyon kevesen értenek hozzá, mondanom sem kell, a prof nyaggatott minket ezzel éjjel-nappal, 
a projektmunkánk is ezzel kapcsolatos volt, de a nagyteljesítményű LED-ről kellett előadást is 
tartanunk, szóval nagy fej az öreg. Ennyit a szakmáról. A másik ugye a nyelv, ezt mindenki 
ismeri, a médiából is ez folyik reggeltől estig, de ez bizony így is van. Tapasztalataink szerint 
szép a magyar nyelv de nem nagyon lehet belőle megélni, akármilyen újdonságról, szakmai 
értekezletről van szó, elengedhetetlen világnyelvek ismerete. Egy külföldi főiskolánál pedig 
kevés jobb, kényelmesebb megoldás van igazán jól nyelvet tanulni.    
 
Zárásként szeretnénk mindenkinek sikeres pályázatot és kellemes, egyben hasznos kintlétet 
kívánni. Kiutazás előtti problémáitokkal bátran forduljatok Sylvia Ende-hez, a www.fh-hannover.de 
holnapon megtaláljátok az elérhetőségeit, de vigyázat, sokszor van szabin télen-nyáron.   
 
Üdvözlettel! 
 
Balázs Ferenc és Kovács Péter 
 

http://www.fh-hannover.de/
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